

美国波特兰州立大学孔子学院2009年大事记

2009年

- 1、 1月9日：孔子学院与波特兰州立大学汉语协会共同举办中文角，放映中国电影《我的父亲母亲》。
- 2、 1月17日：孔子学院与波特兰州立大学汉语协会共同举办中文角，邀请当地中医李伟作中医手段防病治病讲座。
- 3、 1月22日：孔子学院与波特兰州立大学亚洲研究所共同邀请俄勒冈大学副教务长Wendy Larson作题为“弗洛伊德与20世纪的中国革命思想”讲座。
- 4、 1月30日：孔子学院与波特兰中国联谊会等8个其他单位在波特兰州立大学Hoffman礼堂共同举办2009年波特兰地区华人春节晚会。
- 5、 2月6日：孔子学院与波特兰州立大学汉语协会在Smith学生活动中心共同举办欢度元宵节饺子汤圆晚会。
- 6、 2月20日：孔子学院邀请刘政阳先生在Smith学生活动中心作题为“全球金融危机给中国带来的危机与机遇”的讲座。
- 7、 2月27日：孔子学院举办中国地理系列讲座“上海与北京”。
- 8、 3月7日：波特兰州立大学孔院首任中方院长、来自合作院校苏州大学的钱景炜教授到任。（任期：2009-2011中方院长；2011-2013汉语教师）。
- 9、 3月13日：孔子学院与波特兰州立大学汉语协会共同举办中文角，放映中国电影《末代皇帝》。
- 10、 4月3日：孔子学院邀请中国著名书法艺术家马魏华先生作“中国书画”讲座。
- 11、 4月10日：孔子学院放映中国电影《活着》。
- 12、 4月17日：孔子学院组织波特兰州立大学国际经济管理硕士专业学生进行亚洲之旅汇报。
- 13、 4月19日：孔子学院顺利举行2009年首场YCT和HSK考试，参加人数42人。
- 14、 4月22日：国家汉办公派教师、苏州大学范英豪老师到波州大孔院任教（任期：2009-2010）。
- 15、 4月24日：孔子学院邀请Liyang Zheng 郑丽颖女士和Michael Zhao赵子侠先生作了“西藏风景、西藏文化之旅和西藏高原列车”讲座。
- 16、 5月1日：孔子学院邀请加州大学洛杉矶分校亚洲研究所主任Bin Wong教授作题为“社会支出中的政治 - 从中国的历史教训中修正我们教科书的内容”的讲座。
- 17、 5月4日：波州大孔院召开孔子学院理事会。

- 18、5月8日：孔子学院邀请加州大学圣地亚哥分校历史教授 Joseph Esherick做题为“中国革命终结；革命万岁”的讲座。
- 19、5月11日：波州大孔院召开孔子学院理事会。
- 20、5月18日：孔子学院邀请芝加哥大学政治系杨大利教授作题为“中国的管理与挑战”的讲座。
- 21、5月22日：孔子学院中方院长钱景炜老师作题为“中国古典园林”的讲座。
- 22、5月28日：波州大孔院作为赞助单位之一参加由波特兰-苏州姐妹友好城市在兰苏园举办的“星光之夜”活动并向来宾介绍孔子学院课程及活动等。
- 23、5月28日：波州大孔院保罗范思乐(D. Paul Fansler)纪念奖学金颁奖仪式在兰苏园举行。孔院理事会共同主席、奖学金捐赠人古德夫(Mel Gurtov)教授向波特兰州立大学大学学生上Angel Davis和Tianyuan Wang颁发了奖学金证书。
- 24、5月29日：孔子学院举办粽子晚会，纪念端午节。
- 25、5月31日：孔子学院举行新版HSK1、2级考试，参加人数332人次。
- 26、6月5日：孔子学院放映中国电影《非诚勿扰》。
- 27、6月10日：孔子学院邀请西安理工大学王长坤教授作题为“多元文化趋同的全球化及潮流”的讲座。
- 28、6月14日-7月2日：孔子学院会同波特兰州立大学教育学院成功举办第二届中小学汉语教师暑期培训班，30位学员参加了培训，获得波洲大教育学院3个研究生学分，并顺利结业。
- 29、6月26日：孔子学院邀请波特兰州立大学商学院国际经济管理专业硕士研究生Bill Mikesell作题为“从学生到工作者 - 美慈团培养在北京的农民工子弟”的讲座。
- 30、7月10-30日：苏州大学外语学院 26名大学英语教师在外国语学院王健副院长、房红梅博士的带领下在波特兰州立大学接受了为期三周的语言和教学法集中培训。
- 31、7月15日-31日：孔子学院组织18名高中生在Daphne Kao 和Keith Dede两位老师带领下在北京和河南参加汉语桥夏令营。
- 32、7月24日：孔子学院邀请浙江大学金俊教授作题为“中国浙江省企业家的企业精神和创新精神”的讲座。
- 33、8月28日：国家汉办志愿者教师赵文娟（苏州大学）到波州大孔院任教（任期：2009-2012）。

- 34、9月1日：国家汉办公派教师、江苏无锡高等师范学校教师冯凌到波州大孔院及Hosford浩津中学任教（任期：2009-2011）。
- 35、9月12日：孔子学院与福建俄勒冈姐妹省州协会在波特兰市兰苏园共同举办庆祝中华人民共和国成立60周年庆祝活动。应邀出席庆祝活动嘉宾有：波特兰市市长Sam Adams；中国驻联合国前常任代表、中国前驻法国大使、外交学院院长吴建民大使、中国著名书法家马魏华先生等。
- 36、9月12日-15日：中国驻联合国前常任代表、中国驻法国大使、中国外交学院院长吴建民先生访问波特兰，并于9月12日和9月14日分别在兰苏园和波特兰州立大学作精彩演讲，并为波州大孔院举办的中国书画艺术展和中美建交30年图片摄影展剪彩参观。
- 37、9月12日-22日：孔子学院在波特兰市艺术中心举办中国书画艺术展和中美建交30周年图片摄影展。
- 38、9月14日：孔子学院邀请中国驻联合国前常任代表、中国驻法国大使、中国外交学院院长吴建民先生作题为“中美关系：过去、现在和将来”的专题报告。
- 39、9月18日-20日：孔子学院与国家汉办合作成功举办首届北美孔子学院国际汉语教学研讨会。来自美国、加拿大孔子学院的汉语教师、各中小学汉语教师以及来自国内有关院校的汉语教师共80多人参加了研讨会。印京华教授、刘骏教授、徐弘教授应邀发表主旨演讲；孔院中方院长钱景炜和志愿者教师赵文娟老师主持了会前工作坊，向与会人员介绍长城汉语。
- 40、9月20日：孔子学院邀请马魏华先生在波特兰艺术博物馆作中国书法讲座和现场演示。
- 41、9月21日：孔子学院邀请诺贝尔太平洋控股公司总裁Manny Manendez先生作题为“世界经济的领跑者中国的崛起”的讲座。
- 42、10月2日：孔子学院组织参加2009年汉语桥夏令营的高中生进行中国之行汇报演讲并举行中秋晚会。
- 43、10月6日：孔子学院邀请Charlotte Reese作题为“古代世界地图解密讲解”的讲座。
- 44、10月11日：俄州议会代表团首次访问国家汉办，受到国家汉办副主任王永利等官员的接见。双方就在俄勒冈州中小学开设汉语课程、建立孔子课堂等事宜达成共识和意向。
- 45、10月18日：孔子学院邀请北京师范大学马燕华教授作题为“海外汉字教学的研究”的讲座；邀请上海师范大学吴念阳教授作题为“汉语作为第二语言教学中的儿童心理学”的讲座。

- 46、10月25日：国家汉办巡演：贵州大学民族艺术团在波州大Smith学生活动中心大礼堂举行中国民族歌舞表演。
- 47、10月26日：孔子学院邀请北京电影学院钟大丰教授作题为“观念的转变：日中国现代电影中的家庭”的讲座。
- 48、11月6日：孔子学院邀请Heiner Fruehauf先生作题为“人的宿命与情绪：五常在古代中国文化中扮演的角色”的讲座。
- 49、11月13日：孔子学院邀请“刘岸自然疗法中心”刘岸医生作“中药与针灸在自然疗法中的作用”的讲座。
- 50、11月14日：北京大学出版社对外汉语部主任沈浦娜和邓晓霞编辑应邀为大波特兰地区大、中、小学本土汉语教师及波州大孔院教师举办对外汉语教材编写与使用讲座。
- 51、11月20日：孔子学院放映中国电影《洗澡》。
- 52、12月12日-14日：波州大孔院院长刘美如教授和中方院长钱景炜副教授以及波洲大孔院理事会理事、耐克公司副总裁Jim Carter先生及夫人参加在北京举行的第四届孔子学院院长大会。Jim Carter先生应邀作了题为“如何通过孔院推进经贸和文化交流”演讲；刘美如院长应邀作了“俄勒冈中小学汉语师资培训模式”的演讲。
- 53、12月14日：波州大孔院院长刘美如教授陪同波洲大孔院理事会理事、耐克公司副总裁Jim Carter先生及夫人在天津参观了著名书法家马魏华先生书法展。
- 54、12月13日：孔子学院举行YCT, BCT和HSK考试，参加人数43人。

CIPSU Journal, 2009

1. **January 9:** Chinese Corner: Movie Screening *Chinese movie: My father and mother*, jointly sponsored by CIPSU and the Chinese language association of PSU.
2. **January 17:** Chinese Corner and lecture: “Prevention and Treatment of Disease with Chinese Medicine” by Dr. Wei Li, jointly sponsored by CIPSU and the Chinese language association of PSU.
3. **January 22:** Lecture: “Freud and the Revolutionary Mind in 20th Century China” by Prof. Wendy Larson, East Asian Languages and Literature and Vice Provost of Portland Programs at the University of Oregon, jointly hosted by the CIPSU and the PSU Institute for Asian Studies.

4. **January 30:** Gala at PSU to celebrate the Chinese New Year of the Ox, jointly sponsored by CIPSU, Portland Chinese Friendship Association and other local Chinese communities in Portland.
5. **February 6:** *Jiaozi* and *Tangyuan* party jointly sponsored by CIPSU and the Chinese Language Association at PSU.
6. **February 20:** Lecture: “Dangers and Opportunities of Global Financial Crisis for China” by Dr. Zhengyang Liu.
7. **February 27:** China geography lecture series: “Beijing and Shanghai.”
8. **March 7:** Professor Qian Jingwei, the first Chinese Director of CIPSU, arrived from PSU’s Sister University in China, Soochow University (Term: 2009-2011 Chinese Director; 2011-2013 Chinese teacher).
9. **March 13:** Chinese Corner and Chinese movie: *The Last Emperor*.
10. **April 3:** Lecture: “Chinese Calligraphy” by Mr. Ma Weihua, a well-known Chinese calligrapher.
11. **April 10:** Chinese Corner and Chinese movie: *To Live*.
12. **April 17:** Presentation on the MIM Program trip to Asia by PSU MIM students.
13. **April 19:** The first YCT and HSK tests of 2009 with 42 test-takers.
14. **April 22:** Mr. Yinghao Fan arrived and began his term from 2009 to 2010 with the CIPSU.
15. **April 24:** Presentation: “Tibet Scenery, Culture and Sky Train to Tibet” by Ms. Liying Zheng & Michael Zhao.
16. **May 1:** Lecture: “The Politics of Social Spending: Revising Our Textbook Understanding with Lessons from Chinese History” by R. Bin Wong, Director of UCLA’s Asia Institute and Professor of History.
17. **May 4:** CIPSU held a CI board meeting.
18. **May 8:** Lecture: “China: the Revolution Is Dead; Long Lives the Revolution” by Joseph W. Esherich, UCSD History Department.
19. **May 11:** CIPSU held a CI board meeting.
20. **May 18:** Age of the Pacific lecture series: “China’s Governance and Challenges” by Dr. Dali Yang, University of Chicago, Department of Political Science.
21. **May 22:** Presentation: “The Chinese Classical Gardens” by Vice Prof. Jingwei Qian, Co-director of the CIPSU.
22. **May 28:** Lan Su Garden's "Night of Stars" event to introduce the programs and activities of the CIPSU. Sponsored by the CIPSU.

23. **May 28:** PSU students Angel Davis and Tianyuan Wang were awarded the CI (D. Paul Fansler) Memorial Scholarship during an award ceremony held at Lan Su Chinese Garden. CI Council co-chair and scholarship donor PSU Professor Mel Gurtov presented the awards
24. **May 29:** *Zongzi* party to celebrate the Dragon Boat Festival.
25. **May 31:** The new version of the HSK (1-2) tests held with 332 test takers.
26. **June 5:** Chinese Corner and Chinese movie: *If You Are the One*.
27. **June 10:** Lecture: “Globalization and the Tendency of Multicultural Convergence” by Dr. Wang Changkun, Xi’an University of Technology.
28. **June 14-July 2:** The 2009 Summer K-12 Chinese Language Teacher Training Program was held jointly by CIPSU and the PSU Graduate School of Education. Thirty K-12 Chinese language teachers from Oregon and other states participated in this year’s training and earned 3 credits from the PSU School of Education.
29. **June 26:** Video presentation: “School to Work: Mercy Corps Empowers Migrant Children in Beijing” by Bill Mikesell, an MIM program student.
30. **July 10-30:** Headed by Vice President Wang Jian of Suzhou Foreign Language College and Dr. Hongmei, 26 college English teachers received a three-week language and teaching focus on training.
31. **July 15-31:** CIPSU organized 18 high school students to participate in the 2009 Chinese Bridge Summer Camp in Beijing and Henan, guided by chaperons Daphne Kao and Keith Dede.
32. **July 24:** Lecture: “Billions of Entrepreneurs—Entrepreneurship and Innovation in Zhejiang Province, China” by Dr. Jun Jin, Professor of Zhejiang University, China.
33. **August 28:** Volunteer teacher Ms. Wenjuan Zhao from the Hanban and Soochow University arrived at the CIPSU and began her term, 2009-2012.
34. **September 1:** Feng Ling from Jiangsu Higher Normal School began his term at the CIPSU and Hosford Middle School
35. **September 12:** Gala to celebrate the 60th anniversary of the founding of the PRC at Lan Su Chinese Garden; sponsored by CIPSU and Oregon-China Sister Relations Council.
36. **September 12-15:** Mr. Wu Jianmin, the former Chinese Ambassador to the United Nations and France visited Portland, delivered lectures at the Lan Su Chinese Garden on Sept.12 and at PSU on Sept.14 and cut ribbons for the Chinese Calligraphy Exhibit and Photo Exhibit commemorating 30 Years’ of China-US Diplomatic Relations.
37. **September 12-22:** CIPSU held a Chinese Calligraphy Exhibit and Photo Exhibit commemorating 30 Years’ of China-US Diplomatic Relations at the Portland Center for Performing Arts.

38. **September 14:** Lecture: “China-US Relations: Past, Present and Future” by Mr. Wu Jianmin, former president of China Institute of Diplomacy.
39. **September 18-20:** The first North America Confucius Institute Chinese Teaching Seminar jointly hosted by Hanban and the CIPSU. More than 80 Chinese teachers from Canada, the US and China participated in the seminar.
40. **September 20:** Chinese calligraphy demonstration by Mr. Ma Weihua at the Portland Museum.
41. **September 21:** The Age of the Pacific lecture series: “The Emergence of China as the New World Leader” by Mr. Manny Menendez, President of Nobel Pacific Holdings, LLC.
42. **October 2:** Presentations on the 2009 Chinese Bridge Summer Camp by the camp participants and Moon Festival party.
43. **October 6:** Lecture: “Explain the ancient world map decryption” by Ms. Charlotte Rees.
44. **October 11:** Government officials from the State of Oregon visited the Hanban for the first time. where they met with deputy director Wang Yongli and other Chinese officials. The two sides discussed offering Chinese courses in Oregon public schools and the establishment of Confucius classrooms.
45. **October 18:** Lectures: “Teaching Chinese Characters Overseas” by Prof. Yanhua Ma, Beijing Normal University and “Child Psychology in Teaching Chinese as a Second Language” by Prof. Nianyang Wu, Professor, Shanghai Normal University.
46. **October 25:** Performance at PSU by the Ethnic Ensemble of Guizhou University, China.
47. **October 26:** Lecture: “The Change of Conception: Family in Contemporary Chinese Film” by Prof. Zhong Dafeng, Dean of International College, Beijing Film Academy.
48. **November 6:** Lecture: “Human Destiny and the Emotions: The Role of the Five Virtues in Ancient Chinese Culture” by Dr. Heiner Fruehauf.
49. **November 13:** Lecture: “Chinese Medicine and Acupuncture in Traditional Natural Therapy” by Dr. An Liu.
50. **November 14:** Editor Deng Xiaoxia and Shen Puna, the director of the Foreign Language Department of Peking University Press were invited to give a lecture about how to edit textbook in teaching Chinese as a second language to local Portland area Chinese teachers in primary school, high school, and colleges.
51. **November 20:** Chinese Corner and Chinese movie, *Shower*.
52. **December 12:** CIPSU Director Meiru Liu and co-director Jingwei Qian, CIPSU and Mr. Jim Carter, Vice President of Nike Corporation participated in the 4th Confucius Institute Conference

in Beijing. Dr. Meiru Liu delivered a lecture entitled “School Chinese Teacher Training in Oregon.”

53. **December 14:** CIPSU Director Meiru Liu and Mr. Jim Carter, Vice President of Nike Corporation visited a Calligraphy Exhibit of Mr Weihua Ma in Tianjin city, China.

54. **December 13:** YCT, BCT and HSK test day with 43 test takers.